
PISMO SAMORZĄDOWE nr 7 (343) Wrzesień 2022

W numerze m.in.:  W numerze m.in.:  

•  1-10 października zgłoszenia do budżetu •  1-10 października zgłoszenia do budżetu 
obywatelskiegoobywatelskiego

• 1829 dzieci w szkołach samorządowych • 1829 dzieci w szkołach samorządowych 

Fo
t. 

M
ał

go
rz

at
a K

or
w

in
-M

ikk
e



Wnioski o wypłatę dodatku 
węglowego można składać do 
30 listopada 2022 roku:
•   elektronicznie – przez EPUAP (z kwalifi-

kowanym podpisem elektronicznym lub 
uwierzytelnione przez profil zaufany),

•  papierowo – w Biurze Obsługi Klienta 
Urzędu Miasta Józefowa.
Dodatek węglowy przysługuje osobie 

w gospodarstwie domowym, w przypadku 
gdy głównym źródłem ogrzewania gospo-
darstwa domowego jest kocioł na paliwo 
stałe, kominek, koza, ogrzewacz powietrza, 
trzon kuchenny, piecokuchnia, kuchnia wę-
glowa lub piec kaflowy na paliwo stałe. 

Warunkiem otrzymania dodatku jest wpis 
lub zgłoszenie źródła ogrzewania do Central-
nej Ewidencji Emisyjności Budynków.

Więcej na stronie Ministerstwa Klimatu 
i Środowiska.

Do 19 września miasto nie otrzymało pie-
niędzy od rządu na ten cel więc nie może ich 
wypłacić w założonym terminie.

Wskutek uwag Regionalnej Izby Obra-
chunkowej zaistniała konieczność zastą-
pięnia nową uchwałą RM tej, która została 
podjęta w lipcu. Wobec tego 12 września na 
nadzwyczajnej sesji Rady Miasta podjęta zo-
stała uchwała nr 460/VIII/2022 określająca 
zasady i  tryb przeprowadzania konsultacji 
społecznych  budżetu obywatelskiego. Naj-
istotniejsze zmiany dotyczą harmonogramu 
konsultacji. 

Harmonogram – startujemy 
1 października

W tej edycji istotnej zmianie uległ har-
monogram przeprowadzania konsultacji 
społecznych. Każdy, kto mieszka w Józefo-
wie i ma pomysł na realizację w 2023 roku 
jakiegoś przedsięwzięcia, z którego będzie-
my mogli korzystać wszyscy, może przed-
stawić swój projekt już od 1 do 10 paździer-
nika 2022 r. Zgłoszenia należy dokonać na 
odpowiednim formularzu (załącznik nr 1 
do regulaminu) i  dołączyć do niego listę 
poparcia, zawierającą podpisy 15 mieszkań-
ców naszego miasta. Projekty będzie można 
składać drogą elektroniczną poprzez plat-
formę do obsługi budżetu obywatelskiego 
https://jozefow.budzet-obywatelski.org/  

(start strony 1  października) lub w  formie 
papierowej w Referacie Rozwoju i Promocji 
Gospodarczej w  godzinach pracy urzędu. 
Ten etap konsultacji potrwa do 10 paździer-
nika 2022 r.

Zapamiętaj! 
• Zadania finansowane w ramach budżetu 

obywatelskiego muszą należeć do zadań 
własnych gminy. 

• Zgłaszane propozycje nie mogą naruszać 
przepisów prawa ani ingerować w prawa 
osób trzecich, w  tym przede wszystkim 
w prawo własności w przypadku jakich-
kolwiek inwestycji. Muszą być też moż-
liwe do zrealizowania w trakcie jednego 
roku budżetowego. Ponadto powinny być 
zgodne z miejscowymi planami zagospo-
darowania przestrzennego oraz wpisywać 
się w przyjęte już strategie i plany rozwoju 
gminy. 

Ocena i głosowanie
Po zakończeniu etapu przyjmowania 

zgłoszeń wszystkie przedstawione pro-
pozycje zostaną poddane formalnej i me-
rytorycznej ocenie zespołu ds. budżetu 

obywatelskiego. Lista pozytywnie zwery-
fikowanych projektów zostanie opubliko-
wana do 18 października, a od 28 paździer-
nika mieszkańcy będą mogli głosować na 
te, które ich zdaniem są najciekawsze i po-
winny zostać zrealizowane. 

Czas na oddanie głosu (wyłącznie jeden 
raz, ale na dowolną liczbę projektów, któ-
rych łączna wartość nie przekroczy kwoty 
690 000 zł) będzie od 28 października do 
8 listopada 2022 roku i będzie tego można 
dokonać elektronicznie (platforma do ob-
sługi BO) lub tradycyjnie (poprzez złożenie 
w  Biurze Obsługi Klienta Urzędu Miasta 
wypełnionej karty do głosowania). 

Wyniki
Efekt zaangażowania mieszkańców po-

znamy 10 listopada 2022 roku. Tego dnia 
zostaną przedstawione wyniki głosowania 
w formie wykazu projektów, uporządkowa-
nego według liczby otrzymanych głosów.

Do realizacji zostaną zakwalifikowa-
ne te pomysły mieszkańców, które uzy-
skały największą liczbę głosów, aż do 
wyczerpania puli środków finansowych, 
przeznaczonych na budżet obywatelski 
w 2023 roku.

Uwaga: Start 1 października 2022 r.

Budżet obywatelski na 2023 rok
Mieszkańcy Józefowa po raz drugi dostaną szansę na zadecydowanie o tym, na co zostanie przeznaczona część 
budżetu naszego miasta. Do rozdysponowania na realizację pomysłów józefowian będzie kwota 690 000 zł.

Szanowni Państwo, 
po rozmowach z mieszkańcami Józe-

fowa podjąłem decyzję, że od 5 wrze-
śnia Urząd Stanu Cywilnego i Referat 
Ewidencji Ludności będą pracowały 
w poniedziałki do godziny 18.00. 

W pozostałe dni praca referatu zo-
stała przeorganizowana tak, aby miesz-
kańcy Józefowa, którzy wejdą do Urzędu 
Miasta przed godziną 16.00, zostali ob-
służeni. 

Przepraszam za dotychczasowe nie-
dogodności i mam nadzieję, że wprowa-
dzone rozwiązanie ułatwi Państwu życie. 

Marek Banaszek
Burmistrz Miasta Józefowa

Odpady wielkogabarytowe
oraz zużyty sprzęt elektryczny i elektro-
niczny odbierane są sprzed posesji zgodnie 
z harmonogramem:

Rejon 1 – 12 września
Rejon 2 – 14 września
Rejon 3 – 15 września
Rejon 4 – 16 września
Rejon 5 – 16 września
Rejon 6 – 26 września
Rejon 7 – 28 września
Rejon 8 – 29 września
Rejon 9 – 30 września
Można wystawić: meble, dywany, ma-

terace, rowery, zabawki dużych rozmiarów, 
pierzyny, urządzenia gospodarstwa domo-
wego, sprzęt teleinformatyczny i telekomu-
nikacyjny, komputery, sprzęt audiowizualny 
i oświetleniowy, narzędzia elektryczne i elek-
troniczne.

Nie można wystawiać: odpadów budow-
lanych i poremontowych, pojemników po 
farbach, opon samochodowych.

Komunikaty
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Czym jest Budżet Obywatelski?
Budżet Obywatelski jest demokratycz-

nym procesem, w ramach którego mieszkań-
cy w  bezpośrednim głosowaniu decydują 
corocznie o części wydatków budżetu gmi-
ny. współdecydują o wydatkach publicznych 
w  gminie w  perspektywie kolejnego roku 
budżetowego. W  skrócie oznacza to, że: 
mieszkańcy zgłaszają propozycje projektów 
do budżetu, które następnie są analizowane 
pod kątem możliwości realizacji. Propozy-
cje projektów, które pomyślnie przeszły we-
ryfikację poddaje się pod powszechne  i bez-
pośrednie głosowanie. 

Skąd biorą się pieniądze na 
Budżet Obywatelski?

Budżet Obywatelski to publiczne pienią-
dze, o  których przeznaczeniu zadecydują 
mieszkańcy. Nie są to dodatkowe środki, 
lecz kwoty będące częścią budżetu gminy. 

Dlaczego warto uczestniczyć 
w jego tworzeniu?

Budżet Obywatelski to wyjątkowa okazja 
do rzeczywistego i bezpośredniego współ-
decydowania o tym, na co zostanie wydana 
część budżetu gminy. Daje on możliwość 
zgłaszania i  promowania własnych cieka-
wych pomysłów na rzecz mieszkańców, 
przyczyniających się do poprawienia funk-
cjonowania całej gminy.

Jakie projekty mogą być finansowane 
z Budżetu Obywatelskiego?

Zgłoszenia realizacji zadań w  ramach 
budżetu obywatelskiego mogą dotyczyć wy-
datków na realizację zadań własnych gminy 

oraz na realizację zadań, które może ponieść 
gmina na podstawie obowiązujących prze-
pisów w ramach jednego roku budżetowego. 
Projekty muszą zapewnić możliwość nieod-
płatnego korzystania z efektów ich realizacji 
na równych prawach przez mieszkańców Jó-
zefowa. Nie mogą ingerować w prawa osób 
trzecich, w tym w prawo własności.

Kto może zgłaszać projekty do 
Budżetu Obywatelskiego?

Zgłoszenia projektu do realizacji w  ra-
mach budżetu obywatelskiego może doko-
nać mieszkaniec Miasta Józefowa.

Co to jest lista poparcia projektu?
Lista poparcia projektu powinna zostać 

poparta przez co najmniej 15 mieszkańców 
Józefowa. Do liczby mieszkańców popierają-
cych projekt nie wlicza się Projektodawców. 
W przypadku zgłoszenia więcej jak 1 projek-
tu, do każdego formularza zgłoszeniowego 
należy dołączyć odrębną listę.

Czy w przypadku, gdy mój pomysł 
zostanie wybrany w głosowaniu, 
dostanę pieniądze na jego realizację?

Nie. Budżet obywatelski nie jest progra-
mem dotacji i  realizacja przegłosowanych 
propozycji jest zadaniem Gminy.

Czy mogę wskazać 
realizatora projektu?

Nie można. Realizacja projektu musi być 
poprzedzona wyborem właściwego trybu 
przez realizatora czyli Miasto Józefów, zgod-
nie z obowiązkami jakie spoczywają na dys-
ponentach środków publicznych.

Czy można realizować projekty 
BO w etapach, np. w tym roku 
opracowanie projektu, a w roku 
następnym jego wykonanie?

Nie. W ramach Budżetu Obywatelskiego 
nie mogą być realizowane projekty, które 
zakładają realizację jedynie dokumentacji 
projektowej lub zakładają wykonanie jedne-
go z etapu realizacji zadania, które w latach 
kolejnych będzie wymagało wykonania dal-
szych jego etapów.

Co należy ująć w kosztorysie projektu?
Mieszkaniec zgłaszający projekt po-

daje szacunkowe koszty brutto zadania 
z  uwzględnieniem wszystkich części skła-
dowych projektu. Obowiązkowymi pozy-
cjami w kosztorysie są: koszty opracowania 
projektu, koszty zakupu oraz montażu ma-
teriałów, robocizny itp. Należy pamiętać, 
że mieszkaniec podaje kosztorys wstępny, 
o  którego ostatecznym kształcie decyduje 
Zespół do spraw Budżetu Obywatelskiego.

Na jakiej podstawie koszty 
szacunkowe są weryfikowane?

Weryfikacja kosztów szacunkowych zło-
żonego zadania wykonywana będzie przez 
komórki organizacyjne Urzędu Miasta Jó-
zefowa.

Co decyduje, że dany projekt 
wygra w głosowaniu?

Decyduje ilość ważnych głosów odda-
nych na poszczególne projekty. Do realiza-
cji zostaną przeznaczone te projekty, które 
uzyskały najwyższą liczbę głosów, aż do wy-
czerpania puli środków finansowych prze-
znaczonych na Budżet Obywatelski.

Wszystko w Waszych rękach
Drodzy Czytelnicy, Mieszkańcy Józe-

fowa, do rozdysponowania jest 690 000 zł. 
Wszystko na Wasze pomysły. 

Macie pomysł na coś ciekawego, poży-
tecznego… Widzielibyście w naszym mie-
ście jakąś nową inwestycję, wydarzenie lub 
cykl wydarzeń – coś dla melomanów, kino-
maniaków albo sportowców, może uważa-
cie, że potrzeba więcej zieleni… Zbierzcie 
15 podpisów poparcia i zgłoście swój pro-
jekt. Start 1 października – wszystko w Wa-
szych rękach.

Już teraz można konsultować pomysły 
na zgłoszenia projektów w Referacie Roz-
woju i Promocji Gospodarczej telefonicz-
nie pod nr 22 779 0058 i 22 779 00 10 lub 
osobiście . 

Kinga Bogucka, Referat Rozwoju  
i Promocji Gospodarczej Urzędu Miasta

Co zawiera formularz zgłoszeniowy projektu
Formularz w formie pisemnej należy wypełnić w sposób czytelny, drukowanymi lite-

rami. Na formularzu należy podać następujce informacje:
1. Dane projektodawcy (czyli osoby zgaszającej projekt): imię i nazwisko, adres za-

mieszkania oraz opcjonalnie – nr telefonu i i adres e-mail.
2. Nazwa projektu.
3. Lokalizacja (adres, nr działki lub dokładne określenie miejsca realizacji zadania):
4. Zasady ogólnodostępności (np. godziny otwarcia, zasady korzystania, warunki 

uczestnictwa):
5. Szczegółowy opis projektu (zakres przedmiotowy zadania z uwzględnieniem uni-

wersalnego projektowania, o ile jest to możliwe):
6. Uzasadnienie realizacji projektu:
7. Szacunkowy kosztorys (należy uwzględnić, poszczególne składowe czy pozycje 

kosztorysowe zadania np. koszty przygotowania projektu, wykorzystane materiały, zakup 
sprzętu, koszty obsługi, itp.

8. Zgoda na przetwarzanie danych osobowych (na podstawie art. 7 ust. 1 RODO)
9. Podpis projektodawcy
Do formularza z opisem projektu należy dołczy listę osób popierających dany projekt.

Zgłoszenie projektu – to jest proste

Co warto wiedzieć o budżecie obywatelskim
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Willa Frankówka pięknieje
Powoli zbliża się do końca rewitalizacja 

Willi Frankówki. Jeszcze trzeba wykończyć 
werandy, wnętrza i uporządkować teren, ko-
nieczne są odbiory przez instytucje nadzoru-
jące. To proces, którego czas trwania trudno 
przewidzieć, stąd niełatwo określić dokład-
nie, kiedy będziemy świętować uroczyste 
otwarcie nowej placówki kultury w zabytko-
wym budynku. Jednak już możemy oglądać 
nową kolorystykę, która wybrana została po 
analizie warstw farby na deskach, jako pier-
wotnie prawdopodobna. Budynek jaśnieje 
pośród drzew.

Warto przypomnieć, że renowacja obiek-
tu finansowana jest z budżetu miasta przy 
wsparciu funduszy europejskich.

Tekst i foto: Lidia Dańko

4 PISMO SAMORZĄDOWE  
Nr 7 (343) Wrzesień 2022

W w ydarzeniu wzięło udział ponad 
150  osób, m.in. przedstawiciele NCBiR, 

spółek z  sektora wod-kan, uczelni i  samo-
rządowców. W  programie konferencj zna-

lazły się wystąpienia dotyczące zagospo-
darowania osadu czy gospodarki obiegu 
zamkniętego, ekologii, hermetyzacji czy 
energooszczędności, a  przede wszystkim 
wyzwań przed jakimi stoją oczyszczalnie 
ścieków. 

Moty wem przewodnim konferencji 
było nowe spojrzenie na strumień ścieków 
komunalnych jako na zasoby wody, energii 
i  surowców wtórnych. Uczestnicy wzięli 
udział w wizycie technicznej w oczyszczalni 
ścieków w Józefowie. 

Jak podkreślali organizatorzy, to je-
den z  najnowocześniejszych obiektów 
tego typu w  Europie, zaprojektowany 
tak, aby zapewnić osiągnięcie lepszych 
parametrów ścieków oczyszczonych 
niż wymagana jest dyrektywami UE. 
Posiada tzw. trzeci stopień doczyszcze-
nia, przed odprowadzeniem do wód po-
wierzchniowych ścieki oczyszczone są 
dezynfekowane promieniowaniem UV, 
co pozwala na zabicie 99,9% bakterii.

 (Miasto Józefów)

Jedna z najnowocześniejszych w Europie

Nasza oczyszczalnia przykładem 
dla innych
13 i 14 września józefowska oczyszczalnia gościła kilkudziesięciu ekspertów z branży wodno-ściekowej z całej Pol-
ski na konferencji „Oczyszczalnie Przyszłości", której honorowym organizatorem była Hydrosfera Józefów. Patro-
nat nad wydarzeniem objął Burmistrz Miasta Józefowa.

W NA SZ YM MIEŚCIE 
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To możliwe
Bezpieczeństwo mieszkańców re-
jonu ul. Nadwiślańskiej od lat leży 
kamieniem na sercu władz naszego 
miasta. Dziesiątki wysłanych pism, 
propozycje finansowego wsparcia  
modernizacji drogi czy organizowa-
ne spotkania nie przyniosły dotych-
czas spodziewanego rezultatu. Jest 
jednak spora nadzieja, że wreszcie 
coś może się zmienić. 8 września 
na zaproszenie burmistrza Marka 
Banaszka w Józefowie odbyło się 
wyjazdowe posiedzenie Komisji Roz-
woju Gospodarczego, Infrastruktury 
i Przeciwdziałania Bezrobociu Sejmi-
ku Województwa Mazowieckiego.

Głównym punktem wyjazdowego spo-
tkania wojewódzkich radnych był problem 
płynności ruchu na drodze wojewódz-
kiej 801 w gminie Józefów. W posiedzeniu 
oprócz władz Józefowa uczestniczyli także: 
poseł na Sejm RP Bożena Żelazowska, staro-
sta powiatu otwockiego Krzysztof Szczegiel-
niak oraz dyrektor rejonu Otwock-Piaseczno 
w MZDW Marek Płaczek. Na wstępie bur-
mistrz Marek Banaszek przypomniał zebra-
nym, że problem bezpieczeństwa na ul. Nad-
wiślańskiej jest podnoszony przynajmniej 
od 20 lat, wyrażając jednocześnie nadzieję, 
że spotkanie z radnymi sejmiku przyniesie 
wymierne efekty i będzie nowym otwarciem 
w tym temacie bezpieczeństwa na tej drodze, 
ponieważ dotychczasowe działania jej za-
rządcy były jedynie pozorne. 

– Miasto zrobiło wszystko, co w  jego 
kompetencjach i mocy, abyście mogli pań-
stwo zaprojektować drogę 801. Uchwalili-
śmy plany miejscowe i zabezpieczyliśmy 
pas pod nowy przebieg drogi. Reszta na-
leży do państwa. Dlatego bardzo proszę 
członków komisji, aby przy pracach nad 
budżetem województwa, które rozpoczną 
się lada chwila, zabezpieczyli środki na 
projekt przebudowy drogi 801 na całym 
odcinku od zjazdu z  S2 do południowej 
granicy Józefowa – powiedział burmistrz 
Banaszek zwracając się do zebranych. 

W spotkaniu wzięli udział także licznie 
przybyli mieszkańcy, szczególnie z  Górek, 
którzy przedstawili radnym sejmiku proble-
my, z  którymi na co dzień borykają się od 
lat. Brak chodnika i ścieżki rowerowej mię-

dzy ulicami Wyszyńskiego a  Górczewską, 
niebezpieczne przejścia przez jezdnię, brak 
poboczy czy wreszcie bardzo niebezpieczne 
skrzyżowanie na Górkach i problem z wyjaz-
dem z osiedla na drogę wojewódzką, to tylko 
niektóre problemy zgłaszane przez miesz-
kańców. – Szanowni państwo, dla mnie już 
po kilku zdaniach było wiadomo, że bezape-
lacyjnie jak najszybciej musimy rozpocząć 
projektowanie i poprawić doraźnie bezpie-
czeństwo na tej drodze. Tu, moim zdaniem, 
podejmiemy szybkie działania. Jedyną rze-
czą, która mnie niepokoi, jest opieszałość 
w jej projektowaniu i nie bardzo rozumiem, 
dlaczego już dawno jej nie zaprojektowano. 
Jeśli nie ma żadnych przeciwwskazań co do 
przebiegu wytyczonego już śladu „801”, to 
nie mamy o czym dyskutować, bo jeżeli są 
pieniądze, to trzeba wziąć się do pracy i jak 
najszybciej rozpocząć przetarg na firmę pro-

jektową – mówił podczas spotkania radny 
sejmiku Piotr Kandyba. Wypowiedź radne-
go spotkała się z dużą aprobatą mieszkańców 
i  została nagrodzona brawami. Radny Łu-
kasz Kudlicki z kolei, który od lat jest miesz-
kańcem Otwocka, nie szczędził gorzkich 
słów pod adresem urzędu marszałkowskiego 
za opieszałość w tej sprawie. Trudno się nie 
zgodzić ze słowami przewodniczącej komisji 
Anny Brzezińskiej – Naszym celem jest dzia-
łanie, a nie tylko procedowanie. To właśnie 
dzięki jej przychylności spotkanie komisji 
odbyło się w Józefowie. 

Brak rzetelnych danych, jak i  absencja 
dyrektora Mazowieckiego Zarządu Dróg 
Wojewódzkich sprawiły, że wyjazdowe po-
siedzenie stołecznych radnych w Józefowie 
nie było jednorazowe. Kolejne zaplanowane 
zostało jeszcze na wrzesień.

Wojciech Siergiejuk

Będzie bezpieczniej na „nadwiślance”? 

Na spotkanie komisji licznie przybyli mieszkańcy Józefowa, a szczególnie Górek. 

Górki – najdalej na południe wysunięta część Józefowa. Autor zdjęć: B.Z.Chojęta

 



Ludzie mówią, że…Ludzie mówią, że…
Po wakacjach uczniowie wrócili do szkół. Wraz z początkiem roku szkolnego Po wakacjach uczniowie wrócili do szkół. Wraz z początkiem roku szkolnego 
do tablicy wywołaliśmy rodziców pytając o to, jakie umiejętności powinien do tablicy wywołaliśmy rodziców pytając o to, jakie umiejętności powinien 
wynieść ze szkoły absolwent podstawówki.wynieść ze szkoły absolwent podstawówki.

Izabela Gronkowska-Karp z ul. Ogrodowej
Uważam, że każdy kończący podstawówkę 
ósmoklasista powinien przejść kurs udzielania 
pierwszej pomocy, a  także elementy przyspo-
sobienia obronnego. Jest to niezwykle ważne. 
Istotne jest także, aby w  szkole podstawowej 
dzieci dobrze poznały przepisy ruchu drogo-
wego przed uzyskaniem karty rowerowej. Od 
tego zależy ich bezpieczeństwo w drodze do i ze 
szkoły. Cieszy mnie, że w Trójce zaszczepia się 
w  uczniach sportowego ducha. Placówka jest 
świetnie do tego dostosowana. Zajęcia lekcyjne 
w  przyszkolnym basenie sprawiają, że absol-
wenci opuszczają szkołę z umiejętnością pływa-
nia. Najważniejsze, żeby dzieci ze szkoły wyno-
siły także przyjaźnie, które przetrwają lata.

Eliza Kostrzewa z ul. Samorządowej
Chciałabym, aby ósmoklasiści wynosili ze szko-
ły praktyczne umiejętności. Odnoszę wrażenie, 
że szkolnictwo nie jest do końca przystosowane 
do współczesnych realiów. Moje dzieci uczą się 

w tym samym systemie szkolnictwa, co ja wiele 
lat temu. Powinien być kładziony większy na-
cisk na innowacyjność, informatykę i technolo-
gię. Dziecko najlepiej przyswaja wiedzę poprzez 
pracę w grupie oraz doświadczenia. Czemu by 
nie uczyć biologii poprzez wyjście do lasu? Po-
nadto kluczowe jest budowanie wartości, pew-
ności siebie, jak również empatii i tolerancji. Te 
wartości wynosimy z domu, a szkoła powinna 
być jego przedłużeniem.

Damian Podolski z ul. Jesiotrowej
Dużo ważniejsze od wiedzy wydają się różne-
go rodzaju umiejętności przydatne w dorosłym 
życiu. Józefowskie placówki są przystosowane 
do tego, by zaszczepiać w dzieciach chęć do po-
znawania świata i wyposażać je w umiejętności 
przydatne w przyszłości. Przykładowo w Dwój-
ce uczniowie rozwijają się technicznie – uczą się 
szyć na maszynach oraz majsterkować. Nato-
miast w Jedynce zapewniono wyposażoną w ku-
chenki i  lodówki salę, w której nasze pociechy 
uczą się gotować. Ponadto dzieci i młodzież już 
od początku kształcenia rozwijają w sobie tech-
nologiczne myślenie i umiejętności przy wyko-
rzystaniu drukarek 3D. Warto też, aby ucznio-
wie poznali na lekcjach zasady funkcjonowania 
miasta i życia w lokalnej społeczności.

Tomasz Sabak z ul. Pawiej
To jest temat na długą rozmowę. Oprócz elemen-
tarnej wiedzy z takich dziedzin, jak matematy-
ka, historia, język polski, czy geografia, przede 

wszystkim absolwenci szkoły podstawowej po-
winni wynieść takie umiejętności, które dadzą 
im potencjał na przyszłość, czyli umiejętność 
kreatywnego myślenia i nawyk systematycznej 
pracy. Te cechy są niezwykle ważne, lecz nieła-
twe do opanowania w młodym wieku. Szkoła 
powinna kłaść duży nacisk na umiejętności 
miękkie i społeczne, które nabywane są podczas 
współpracy w grupie rówieśników.

Beata Krajewska z ul. Błękitnej
Rola edukacji nie może ograniczać się tylko do 
przekazywania wiedzy książkowej, ale powin-
na także wpływać na pobudzanie kreatywnego 
myślenia uczniów. Przydaje się ono w   wielu 
dziedzinach życia. Szkoła powinna uczyć także 
samodzielnego i krytycznego myślenia – pozwo-
li to dzieciom na patrzenie na świat z różnych 
perspektyw, a nie powierzchowne ocenianie oto-
czenia w  sposób „zero-jedynkowy”. Nie mniej 
ważne jest przekazywanie wartości. Nie tylko 
w domu, ale i w szkole dzieci powinny być uczo-
ne szacunku do drugiego człowieka oraz roz-
poznawania granic wolności – własnych oraz 
innych. Ważnym jest, aby dziecko było trakto-
wane sprawiedliwie i uczone odpowiedzialności 
za własne słowa i czyny.

 
Rozmawiał: Kacper Onisk
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Wyprawki dla uczniów 
Fundacja Ekoaktywni z Józefowa we 

współpracy z Lions Club przekazała mia-
stu kilkadziesiąt wyprawek szkolnych. 
Otrzymają je potrzebujący uczniowie na-
szych szkół oraz podopieczni Miejskiego 
Ośrodka Pomocy Społecznej.

Lions Club to filantropijna organizacja 
pozarządowa ze Stanów Zjednoczonych 
o ponad 100-letniej historii. Skupia ponad 
1,4 miliona ludzi i 45 tys. klubów we wszyst-
kich krajach na świecie. 

W Polsce organizacja zrzesza około 
1200 członków, działających w 55 klubach 
w różnych rejonach kraju.

Fundacja EkoAkywni skupia się na pro-
mocji sportu, ochronie zwierząt i akcjach 
ekologicznych. Organizuje m.in. morsowanie 
w rzece Świder. Realizuje również akcje cha-
rytatywne we współpracy z innymi organiza-
cjami.

Dziękujemy!

Kronika kadrowa
Od 1 września nowym dyrektorem 

Szkoły Podstawowej nr 1 im. Olofa Palme-
go jest długoletnia nauczycielka tej szkoły 
Emilia Nielepko. Absolwentka Akademii 
Podlaskiej ze specjalizacją biologia swoją pra-
cę zawodową rozpoczęła przed 17 laty w SP 
nr 1 i tej szkole wierna jest do dziś. Jej dewizą 
jest poszanowanie zasady, że zadaniem szko-
ły jest uczenie, wychowywanie i wspomaga-
nie w ścisłych relacjach uczniów, rodziców, 
nauczycieli i społecznego otoczenia. 

 



Z raportu o stanie miasta za 2021 rok:
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SP nr 3 im. Łączniczek AK 
– dyrektor Lidia Krupa

W Trójce zabrakło nauczyciela wspoma-
gającego dla dzieci z orzeczeniem, lecz pro-
blem został rozwiązany w ten sposób, że po-
zostali nauczyciele wzięli nadgodziny i wakat 
został wypełniony. W naszej szkole utworzo-
ne zostały trzy klasy „0” oraz cztery pierwsze. 
W sumie edukację w Trójce rozpoczęło 600 
dzieci, w tym około 25 z Ukrainy i troje z da-
lekiej Australii. 

SP nr 2 im. Romualda Traugutta 
– dyrektor Jolanta Czarnecka

W tym roku szkolnym mamy pełną ob-
sadę w dwóch klasach „0”, a także w trzech 

pierwszych. W sumie, w pięciu najmłodszych 
klasach naukę rozpoczęło 125 dzieci. Ogó-
łem 1 września edukację zainaugurowało 
717 dzieci i jest to najwyższy wskaźnik wśród 
józefowskich podstawówek. W Dwójce uczy 
się także 39 dzieci z Ukrainy. Naszą placówkę 
czeka też nie lada wyzwanie, ponieważ jesz-
cze w tym roku rozpocznie się budowa nowej 
sali gimnastycznej.

SP nr 1 im. Olofa Palmego 
– dyrektor Emilia Nielepko

Spośród 512 dzieci rozpoczynających 
naukę w naszej szkole, blisko 60 jest obco-
języcznych. W tym ponad 50 dzieci ukraiń-
skich, dwoje z Białorusi i troje z Afganistanu. 

Jedynka, podobnie jak Dwójka i  Trój-
ka, nie ma większego problemu z  obsadą 
nauczycieli. Dyrekcja poszukuje jedynie 
psychologa oraz nauczyciela wychowania 
przedszkolnego. 

***
W tym roku szkolnym Jedynka i Dwój-

ka wyszły do swoich uczniów z nowatorską 
ofertą. W  ramach rządowego programu 
„Laboratoria przyszłości” w Dwójce odby-
wać się będą zajęcia praktyczno-techniczne. 

Z kolei w Jedynce prowadzone będą zajęcia 
w pracowni kulinarnej.

W sumie w  trzech prowadzonych przez 
samorząd szkołach podstawowych w Józefo-
wie 1 września naukę rozpoczęło 1829 dzie-
ci. W tym ponad 100 dzieci obcojęzycznych 
z czterech krajów.

Wojciech Siergiejuk

Komentuje radna Anna Masik, 
przewodnicząca Komisji  
Oświaty, Kultury, Zdrowia, 
Opieki Społecznej i Sportu:

Jak co roku nasza komisja sprawdziła 
stan przygotowania józefowskich szkół do 
rozpoczęcia nowego roku szkolnego. Inte-
resował nas przede wszystkim stan kadro-
wy. Wszystkie szkoły samorządowe mają 
pełną kadrę nauczycielską. Od nowego 
roku szkolnego nasze szkoły wprowadziły 
program „ Laboratoria przyszłości”. Każ-
da ze szkół ma swoje pracownie, w których 
dzieci będą poznawały tajniki robotyki, in-
formatyki, gotowania, majsterkowania czy 
szycia. Jako komisja oceniliśmy na piątkę 
stan przygotowania naszych szkół przed 
pierwszym dzwonkiem.

OŚWIATA

Wydatki na oświatę stanowią co roku 
największą część wydatków z budżetu 
gminy. W roku 2021 stanowiły 34% wszyst-
kich wydatków bieżących miasta i opiewały 
na kwotę 40 567 213 zł, w tym subwencja 
rządowa wyniosła 23 952 072 zł, pokrywając 
zaledwie 59% wydatków.

Stan techniczny budynków placówek 
edukacyjnych oraz urządzeń sportowo-re-
kreacyjnych należy uznać za bardzo dobry. 
Jest to efekt stałych, znacznych nakładów 

finansowych, czynionych od kilku lat na po-
prawę infrastruktury sportowej. Wszystkie 
szkoły posiadają dostęp do sal gimnastycz-
nych lub hal sportowych w bezpośrednim 
otoczeniu.

Każda szkoła posiada sale do nauki języ-
ków obcych, pracownie komputerowe, ga-
binety specjalistyczne, corocznie wzboga-
cane o nowe pozycje czytelnicze biblioteki 
szkolne.

Szkoły mają dostęp do szerokopasmowe-

go internetu. Wszystkie sale lekcyjne wypo-
sażone są w komputery i mogą na bieżąco 
prowadzić e-dzienniki.

Wszyscy uczniowie szkół publicznych klas 
I–VIII korzystają nieodpłatnie z zajęć nauki 
pływania na basenie miejskim.

Przedszkola są na bieżąco wyposażane 
w nowoczesne pomoce dydaktyczne, w tym 
tablice interaktywne, kamery cyfrowe, pro-
jektory multimedialne i rzutniki.

Naukę rozpoczęło 1829 dzieci

W józefowskich szkołach publicznych
Tuż po zakończeniu sierpniowej sesji Rady Miasta członkowie Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia, Opieki Spo-
łecznej i Sportu wybrali się na objazd po szkołach podstawowych, by sprawdzić stan ich przygotowania 
do rozpoczęcia nowego roku szkolnego. Obawy radnych dotyczyły szczególnie skompletowania obsady na-
uczycielskiej w gminnych placówkach. Te jednak szybko zostały rozwiane w trakcie rozmów z dyrektorkami 
józefowskich szkół publicznych.

 



Na terenie Józefowa funkcjonują trzy pu-
bliczne szkoły podstawowe:
–  Szkoła Podstawowa nr 1 im. Olofa Palme-

go przy ul. Mickiewicza 11,
–  Szkoła Podstawowa nr 2 im. Romualda 

Traugutta przy ul. Granicznej 26 (w dwóch 
budynkach),

–  Szkoła Podstawowa nr 3 im. Łączniczek 
Armii Krajowej przy ul. Leśnej 39.
Do józefowskich publicznych szkół pod-

stawowych uczęszcza 1711 uczniów. Do SP 
nr 1 – 485 osób, SP nr 2 – 580, SP nr 3 – 646. 

W prowadzonych przez miasto Józefów 
szkołach podstawowych było ponad 202 
etaty nauczycieli (pełnozatrudnieni i nie-
pełnozatrudnieni w przeliczeniu na etaty). 
Większość pracowników placówek posiada 
wyższe wykształcenie z przygotowaniem pe-
dagogicznym. 

Ponad 12 etatów to specjaliści z zakresu 
pomocy psychologiczno-pedagogicznej.

Dobre wyposażenie
Szkoła Podstawowa nr 1 jest najstarszą 

szkołą w Józefowie. Budynek, w którym się 
mieści, został oddany do użytku w latach 50. 
XX w. Od tego czasu wiele razy był modernizo-
wany, zyskawszy tuż przed pandemią ogrom-
ną, nowoczesną halę sportową ze ścianką 
wspinaczkową. Szkoła posiada łącznie: 
–  22 sale lekcyjne (w tym jedną pracownię 

komputerową i trzy do nauki języków ob-
cych),

–  halę gimnastyczną,
–  cztery gabinety specjalistyczne,
–  świetlicę,
–  dwa boiska szkolne z zapleczem sporto-

wym, bieżnię zewnętrzną,
–  bibliotekę multimedialną i dobrze wypo-

sażoną świetlicę szkolną,
–  salkę do gimnastyki korekcyjnej i rytmiki 

dla oddziałów przedszkolnych,
–  zaplecze gastronomiczne (stołówkę 

i kuchnię szkolną),
–  gabinet lekarski i stomatologiczny,
–  dwa nowoczesne place zabaw.

Szkoła Podstawowa nr 2 znajduje się 
w dwóch budynkach oddzielonych ulicą Gra-
niczną. W mniejszym przy ul. Sienkiewicza 2 
znajdują się oddziały 0–III, w większym przy 
ul. Granicznej 26 – oddziały IV–VIII. W bu-
dynku przy ul. Sienkiewicza 2 znajdują się 
także hale sportowe Integracyjnego Cen-
trum Sportu i Rekreacji, w których jednocze-
śnie mogą ćwiczyć trzy grupy.

Szkoła posiada łącznie: 
–  33 sale lekcyjne (w tym trzy nowoczesne 

pracownie informatyczne, jedną do nauki 
języków obcych),

–  pięć gabinetów specjalistycznych,
–  dwie sale gimnastyczne,
–  trzy świetlice,
–  stołówkę,
–  boiska do piłki nożnej, koszykówki i siat-

kówki, 
–  bieżnię, 
–  dwa place zabaw dla dzieci młodszych.

Szkoła Podstawowa nr 3 posiada dwa 
centra multimedialne – w bibliotece szkolnej 
i klubie uczniowskim, gabinet reedukatora 
z komputerowymi programami rewalidacyj-
nymi, konsolę Playstation z m.in. grami edu-
kacyjnymi. Ze szkoły prowadzi łącznik do hali 
sportowej i basenu znajdującego się w Inte-
gracyjnym Centrum Sportu i Rekreacji.

Ponadto w szkole znajdują się:
–  32 sale lekcyjne, w tym dwie nowoczesne 

pracownie informatyczne, siedem do na-
uki języków obcych,

–  trzy gabinety specjalistyczne,
–  trzy świetlice,
–  stołówka,
–  duża aula przystosowana do organizacji 

występów, koncertów itp.,
–  winda. 

Dowóz dzieci do szkół
Gmina ma obowiązek zapewnienia bez-

płatnego transportu lub zwrotu kosztów 
przejazdu środkami komunikacji publicznej, 
jeżeli droga dziecka z domu do szkoły prze-
kracza trzy lub cztery kilometry (w zależności 
od wieku). Miasto Józefów zapewnia dojazd 
także uczniom mieszkającym bliżej swoich 
szkół. Z dowozu do szkół dla dzieci niepeł-
nosprawnych skorzystało 17 dzieci, w tym 
sześcioro poruszających się na wózkach 
inwalidzkich. Z transportu indywidualnego 
korzystało 10 dzieci. Koszt dowozu dzieci 
w 2021 roku to 425 092 zł.

Opracowała: Katarzyna Marcinkiewicz
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Inwestycje
Przy Szkole Podstawowej nr 2 im. Romualda 

Traugutta powstanie nowa sala gimnastyczna! 
Miasto podpisało z wykonawcą inwestycji umo-
wę o wartości 18 944 460 zł. Zadanie dofinanso-
wane jest z kwotą 6 900 000 zł brutto z Rządo-
wego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji 
Strategicznych.

Co powstanie w ramach inwestycji?
–  sala gimnastyczna o  powierzchni oko-

ło 635 m² z  wyposażeniem i  przestrzenią 
umożliwiającą grę w koszykówkę, siatków-
kę, piłkę ręczną i halową oraz badmintona. 
Salę będzie można podzielić na trzy sektory, 
dzięki czemu jednocześnie będą mogły od-
bywać się zajęcia z różnych dyscyplin spor-
towych. Sala będzie wyposażona w nagło-
śnienie, rzutnik, trybuny teleskopowe oraz 
sprzęt sportowy.

–  zaplecze szatniowo-sanitarne – cztery 
szatnie z węzłami sanitarnymi, przystoso-
wane do potrzeb osób niepełnosprawnych,

–  oddział przedszkolny – klasy 0 – który bę-
dzie się składać z czterech sal, w tym trzech 
dydaktycznych oraz jednej sensorycznej 
(sale wyposażone w meble, tablice multime-
dialne, klimatyzację),

–  sala taneczna o  powierzchni 71,86 m², 
wyposażona w nagłośnienie oraz klimaty-
zację,

–  w dobudowanej części, tzw. łączniku znaj-
dować się będzie winda, która obsługiwać 
będzie zarówno starą, jak i nową część bu-
dynku. Budynek szkoły po rozbudowie bę-
dzie w pełni przystosowany do potrzeb osób 
niepełnosprawnych.
Termin realizacji – do 30 miesięcy od dnia 

podpisania umowy. Wykonawcą zadania jest fir-
ma Eko-Invest Sp. z o.o. z Kielc.

Za rok – z górki na pazurki

Górka za miasteczkiem ruchu drogowego sta-
nie się kolejnym miejscem wypoczynku i rekre-
acji dla dzieci (i – czemu nie – dorosłych!).

Projekt „Z górki na pazurki” ma zostać zreali-
zowany w przyszłym roku przy miasteczku ruchu 
drogowego. Chodzi o powiększenie istniejącej 
górki przy ul. Wawerskiej zarówno pod wzglę-
dem wysokości, jak i obszaru. Na skarpach będą 
rozmieszczone dwie zjeżdżalnie stalowe (rurowa 
i rynnowa). Wejście na górkę będzie możliwe po 
drewnianych schodach, ułożonych na zboczu 
skarpy, ale można będzie wspiąć się również po 
pochylni drewnianej, stanowiącej ścianę wspi-
naczkową z uchwytami i linami. Stok południowy 
górki, który jest bardzo łagodny, przeznaczono 
do zjazdów na sankach zimą. Aktywny plac za-
baw będzie unikalny w skali regionu.

(Miasto Józefów)

Osiągnięcia naszych uczniów 
przewyższają średnią krajową

Z języka polskiego średnia wyników 
w  2021 roku to 69% (średnia krajowa 
60%), z matematyki 58% (krajowa 47%), 
z języka obcego 76% (krajowa 66%). 

W roku bieżącym osiągnięcia ósmo-
klasistów były jeszcze lepsze. Średnia 
wyników egzaminu z  języka polskiego 
w Józefowie to 72% (w Polsce 64%), z ma-
tematyki 70% (w Polsce 62%), z  języka 
angielskiego 81% (w Polsce 72%). Jak 
widać języki obce są silną stroną józefow-
skich uczniów.

 OŚWIATA



Rodzice józefowskich dzieci wzięli sprawy 
w swoje ręce. W 2002 roku powstało Stowa-
rzyszenie „Uśmiech dla Dwójki” przy Szkole 
Podstawowej nr 2, którego statut przewiduje 
wszelkie działania na rzecz rozwoju i eduka-
cji józefowskich dzieci, szczególnie uczniów 
SP nr 2. Do niedawna stowarzyszenie zaj-
mowało się organizowaniem ciekawych za-
jęć pozalekcyjnych dla dzieci w czasie roku 
szkolnego. Od ubiegłego roku zatroszczyło 
się o rozwój dzieci w okresie wakacji. Inicja-
tywę podjęło także, zawiązane w 2018 roku 
przy Szkole Podstawowej nr 3 – Stowarzy-
szenie „Józefowska Trójka”. Skonstruowany 
został bogaty program obejmujący różno-
rodne zajęcia na pięć wakacyjnych tygodni.

Projekt letnich świetlic profilaktycznych 
wystartował już z  końcem czerwca, tygo-
dniem ekologicznym pod nazwą „Jesteśmy 

Eco”. Kolejne turnusy to: „Leśna przygoda”, 
„Tydzień naukowy”, Tydzień artystyczny” 
i „Lato na sportowo”. Zaangażowano specja-
listów z poszczególnych dziedzin.

Podczas zajęć było miejsce na wiele ak-
tywności edukacyjnych, twórczych, spor-
towych, a  przede wszystkim czas na bycie 
razem z rówieśnikami i zabawę. W program 
wszystkich turnusów wkomponowano 
warsztaty z profilaktyki uzależnień. W pracy 
z dziećmi zwracano uwagę na umiejętność 
zauważania i nazywania uczuć własnych i in-
nych ludzi, rozwijanie samodzielnego i twór-
czego myślenia, wzmacnianie pozytywnego 
obrazu samego siebie i  samoocenę, współ-
pracę jako formę zapobiegającą uzależnieniu 
od alkoholu i narkotyków. 

Świetlice cieszyły się ogromnym zainte-
resowaniem. W  zajęciach w  obu szkołach 

podczas  minionych wakacji wzięło udział 
blisko 500 dzieci. Było ciekawie i radośnie. 
Świadczą o  tym uśmiechnięte i  słoneczne 
twarze na fotografiach dokumentujących ich 
wspólny, letni czas.

Rodzice także doceniają działalność sto-
warzyszeń. W  okresie wakacyjnym mogli 
spokojnie pracować. Dzieci były właściwie 
„zaopiekowane” od 7.30 do 16.30, zjadały 
obiad i podwieczorek, a po południu wracały 
do domów pełne wrażeń i zadowolone.

Cenna inicjatywa mogła zostać zrealizo-
wana dzięki determinacji i pracy członków 
stowarzyszeń. Opłacenie zajęć zapewniły 
trzy źródła: opłaty wnoszone przez rodziców 
dzieci, pieniądze zgromadzone przez sto-
warzyszenia oraz znaczące dofinansowanie 
z budżetu Józefowa. 

Tekst i foto: Lidia Dańko

Letnie świetlice profilaktyczne
Nie wszystkie dzieci spędzają całe wakacje na wyjazdach, rodzice muszą pracować, a opiekę nad dziećmi próbo-
wać organizować we własnym zakresie. Półkolonii nie zastąpią letnie zajęcia prowadzone w Miejskim Ośrodku 
Kultury – ciekawe, ale trwają krótko, na odprowadzenie i zabranie dzieci mogą sobie pozwolić wyłącznie osoby 
niepracujące albo będące na urlopie.
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14 sierpnia minęło 78 lat od katastrofy alianckiego samolotu sił po-
wietrznych RPA, który niósł pomoc powstańczej Warszawie. Bombowiec 
B-24 Liberator nr KG-939 „A” z 31. szwadronu bombowego SAAF (South 
African Air Force) leciał z Włoch, aby dostarczyć powstańcom broń, lekar-
stwa, amunicję i żywność. Został zestrzelony przez artylerię przeciwlotni-
czą rozbił się o zbocze wzniesienia, noszącego obecnie nazwę Góry Lotni-
ków. Co roku, przedstawiciele władz miasta składają w tym miejscu kwiaty 
ku czci lotników alianckich.

W tym roku na Górze Lotników odbyło się także ciekawe wydarzenie 
zorganizowane przez „Niebo bez granic” – oddolny projekt lotniczo-krajo-
znawczy autorstwa Filipa Idzikowskiego. Gościem honorowym uroczysto-
ści była JE ambasador RPA w Polsce Nomvula Mngomezulu, która przeka-
zała „Łzę Lotnika” rodzinie poległego pilota – por. pil. Roberta Hamiltona. 
Ten mały kawałek stopionego aluminium podarował rok temu pani amba-
sador Bogusław Więckiewicz z Józefowa, świadek zestrzelenia samolotu. 

Wśród gości znaleźli się m.in.: sir Anthony Bird – dowódca skrzydła Roy-
al Air Force i zastępca attache wojskowego Ambasady Brytyjskiej, Anna 
Czapiewska-Brabander – prezes Stowarzyszenia Polska-RPA, płk pil. Kazi-
mierz Pogorzelski – prezes Stowarzyszenia Lotników Polskich, płk pil. Bog-
dan Bartnikowski – przewodniczący Związku Powstańców Warszawskich 
Warszawa-Ochota i Waldemar Sielicki ps. „Mały” – uczestnik Powstania 
Warszawskiego, zastępca burmistrza Józefowa Piotr Gąszcz, przewodniczą-
cy Rady Miasta Józefowa Mariusz Batorski oraz przedstawiciele lokalnych 
samorządów sąsiednich gmin.

Uroczystość pomogli zorganizować druhowie z OSP Józefów i OSP Ra-
dość, harcerze Szczepu ZHP Józefów im. Boba Hamiltona, Hufca Wawer 
i Skauci Europy, Aleksandra Duda z Muzeum Powstania Warszawskiego, 
Akademickie Stowarzyszenie Lotnicze i Jednostka Strzelecka 1548 im. Żoł-
nierzy AK IV Rejon „Fromczyn” oraz Stowarzyszenie Historyczno-Eduka-
cyjne im. 7. Pułku Lansjerów Nadwiślańskich. Jak co roku obecni byli też 
motocykliści Klubu Motocyklowego Zryw MC Poland i Polish Wings.

Miasto Józefów

W tym roku minęło 80 lat od tragicznych 
wydarzeń na linii otwockiej. 19 sierpnia wy-
wieziono do obozu zagłady w Treblince po-
nad połowę obywateli Otwocka. 20 sierpnia 
z Rembertowa ruszył marsz tamtejszych Ży-
dów do Falenicy. Pędzeni przez żandarmów 
dołączyli do Żydów z  całej linii otwockiej, 
stłoczonych dwa lata wcześniej w getcie w Fa-
lenicy, zostali załadowani do wagonów i poje-
chali na śmierć śladem otwockich. Wiele osób 
zostało zamordowanych tutaj, na miejscu.

Ta smutna rocznica obchodzona była wy-
jątkowo. Komitet Pamięci Żydów Otwockich 
i Karczewskich oraz Komitet Upamiętnienia 
Żydów Rembertowskich i  Falenickich we 
współpracy z  wieloma organizacjami i  in-
stytucjami przygotowały bogaty program 
przywracający pamięć o  dawnych współ-
mieszkańcach naszej okolicy. Oddano im 
hołd w  miejscach pamięci w  Rembertowie, 
Falenicy i Otwocku. W uroczystościach brali 

udział przedstawiciele samorządów, ducho-
wieństwa, ambasadorzy Izraela i Niemiec, ale 
przede wszystkim przybyli ze świata potom-
kowie uratowanych oraz liczna grupa obec-
nych mieszkańców.

Właśnie dla dzisiejszych obywateli na-
szych miast przygotowane zostały edukacyj-
ne i artystyczne wystawy, wykłady historycz-
ne, spacery śladami żydowskiej społeczności, 
koncerty, które odbyły się na trasie Warszawa-
-Otwock. 

W otwockim Miejskim Domu Kultury 
można było obejrzeć wystawę przygotowaną 
przez United States Holocaust Memorial Mu-
seum z Waszyngtonu „Byli sąsiadami: ludzkie 
wybory i zachowania w obliczu Zagłady”.

Znakomite i  poruszające malarstwo 
Wojciecha Cieśniewskiego podziwialiśmy 
w  domu parafii św. Wincentego à Paulo 
w Otwocku. Artysta przedstawił cykl obra-
zów pt. „A jednak życie”, inspirowanych foto-

grafiami dawnych żydowskich mieszkańców 
Otwocka.

W Muzeum Warszawskiej Pragi przypo-
mniana została wystawa „Gan Eden-Raj? Sa-
natorium im. Włodzimierza Medema w Mie-
dzeszynie”, której towarzyszył koncert pamięci 
dzieci i pracowników tej placówki w wykona-
niu Pawła Szamburskiego z zespołem.

Szczególnym wydarzeniem był 15-kilome-
trowy marsz pamięci z Rembertowa do Fale-
nicy. Uczestnicy mogli doświadczyć odległo-
ści, zapalić znicze w miejscach mordu, mieli 
czas na refleksję. 

13 września odbyło się w  Kinokawiarni 
Stacja Falenica spotkanie poświęcone publi-
kacji dwóch książek: Wiktora Kulerskiego 
„Marsz Rembertów-Falenica (nieznany epi-
zod Zagłady)” oraz „Księga Falenicy. Wybra-
ne fragmenty Sefer Falenic”. Pierwsza z nich 
to opis wydarzeń 20 sierpnia 1942 roku na 
podstawie relacji świadków, a także opowieść 
o  powojennym, powolnym procesie odkry-
wania historii. Druga pozycja to tłumaczenie 
z języka jidysz części Księgi Falenicy – zbioru 
relacji ocalałych z Holokaustu mieszkańców 
naszej okolicy, wydanej pod redakcją Dawida 
Sztokfisza w 1967 roku w Tel Awiwie.

Więcej informacji można znaleźć na stro-
nie zydziotwoccy.pl. L.D.

Uroczystości patriotyczne na Górze Lotników

„Niebo bez granic” 

80. rocznica zagłady Żydów 
linii otwockiej i Rembertowa

Tragiczne wydarzenia 1944 roku inspirują wiele osób i na 
różne sposoby. Marcin Zawłocki (Maffem Art Studio) wykonał 
pracę upamiętniającą lotników, którzy nieśli pomoc walczącej 
Warszawie. Swoją instalację artystyczną ustawił na tle Pomnika 
Lotników w Michalinie i sfotografował, a obrazem całości podzielił 
się z nami.
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Koniec sierpnia – w czwartek o godzinie 
16.30 przed Domem św. Józefa przy parafii 
pw. Matki Boskiej Częstochowskiej stoi kil-
kadziesiąt osób, głównie kobiety z dziećmi, 
mężczyzn jest tylko kilku. W środku wolon-
tariuszki krzątają się pakując śliwki, ustawia-
jąc kaszę, mąkę, dżemy, makarony, nutellę 
i  inne produkty spożywcze. W  sąsiednim 
pomieszczeniu płyny do prania, zmywania, 
szampony, kremy, pampersy, a na korytarzu 

przy wejściu wieszaki z  ubraniami i  pudło 
kolorowych plecaków szkolnych. Większość 
dzieci pójdzie do szkół i przedszkoli.

Dziś jest mniej osób, bo upał. Pytam ze-
branych, czy mogę zrobić zdjęcia do miej-
skiej gazetki. Większość potakuje, pytają się, 
gdzie będą mogły kupić pismo. Tłumaczę, że 
gazetę wydaje samorząd, jest bezpłatna.

Podchodzi kobieta w średnim wieku. Py-
tam jak ma na imię, skąd przyjechała. Gelena 

– Helena, ale podkreśla, że po ukraińsku wła-
śnie Gelena, a nie jak po rosyjsku Jelena. Nie 
znam ukraińskiego, więc rozmawiamy po ro-
syjsku. Gelena ma łzy w oczach, przyjechała 
do nas z Mariupola, mówi, że tyle dobroci co 
tutaj, od Polaków w Józefowie nigdy nie do-
świadczyła. Nie chce, żeby ją fotografować.

Obok stoją Jana, Ina i kilka innych. Przy-
jechały z różnych miejscowości na wschodzie 
Ukrainy. Mieszkają w prywatnych domach, 
za pobyt płacą. Trudno im znaleźć pracę, nie 
mają dużo pieniędzy, więc pomoc z Domu 
św. Józefa jest dla nich bezcenna.

Przy wejściu bawi się kilkuletni chłop-
czyk. Ma na imię Dima, za parę dni pójdzie 
do przedszkola. Przyjechał wraz z  mamą 
z Nikołajewa.

W środku już wszystko jest przygotowa-
ne, wolontariusze wpuszczają po 10 osób. 
Jedni z pierwszych pojawiają się Nikita i Ałła 
z Nikołajewska. Nikita ma 14 lat, będzie cho-
dził do ósmej klasy. Potem Liubow z obwodu 
chersońskiego i Wiktoria z Winnicy. Misza 
przyjechał ze starszą siostrą Maszą z Doniec-
ka. Masza ma 24 lata, zastępuje mu mamę.

Alesia z Chersonia ma trójkę dzieci, Liu-
bow i Irina pochodzą z Czernichowa, Nata-
lia i dziewięcioletnia Weronika przyjechały 
z Mariupola. Wybierają plecaki.

„Ruchem” kieruje Walentyna, na-

Kolejny miesiąc wraz z wolontariuszami prowadzisz w Domu św. Józefa punkt z pomocą 
rzeczową dla uchodźców. Dwa razy w tygodniu przewija się tam kilkaset kobiet z dziećmi, 
dźwigając torby wypełnione żywnością i środkami czystości. Jak to się zaczęło?

Zaczęliśmy ponad pół roku temu. Burmistrz Marek Banaszek poprosił, żeby Forum Chrześcijańskie pomogło w wydawaniu żywności 
i chemii dla osób z Ukrainy, które zamieszkały w Józefowie. Ta współpraca miasta i Forum trwa cały czas i bez niej byłoby trudno działać. 
Wstrząśnięci wojną wszyscy staraliśmy się pomóc, więc początek był akcją spontaniczną: mieszkańcy przynosili dary, wiele osób zgłaszało się 
do pomocy w pakowaniu, wydawaniu. Przez cztery miesiące pracowaliśmy pięć dni w tygodniu. Potem trzy, a obecnie dwa razy w tygodniu.

Kasze, oleje, chleby czy środki czystości kosztują. Skąd fundusze?
Nasze fundusze to wpłaty od osób prywatnych i firm – zarówno zagranicznych, jak i polskich – którym los uchodźców nie jest obojętny. Do 

dzisiaj korzystamy z tych pieniędzy, rozsądnie nimi gospodarując, żeby jak najdłużej pomagać. Dużym wsparciem jest Fundacja Polsatu, która 
dostarcza dary rzeczowe w dużych ilościach. Należy im się wielkie podziękowanie!

Ogromne podziękowania ponadto należą się wolontariuszom, którzy od początku z ogromnym zaangażowaniem pracują, poświęcając swój 
czas i siły. Przez nasz punkt pomocy przewinęło się ponad półtora tysiąca ludzi. Część osób wyjechała, ale cały czas pojawiają się nowi. Obecnie 
w tygodniu przychodzi ok. 300 osób.

Jak można Was wesprzeć?
Wspierać nas można finansowo, wpłacając pieniądze na konto Forum lub Fundację Błażeja z dopiskiem „Pomoc Ukrainie”. Można też przyno-

sić żywność, chemię, kosmetyki bezpośrednio do naszego punktu w Domu św. Józefa w poniedziałki lub czwartki w godzinach 17.00–18.30. Do-
dam, że żywność musi być z dłuższą datą ważności. Można też przynosić ubrania nowe lub używane w dobrym stanie, ale wyprane i wyprasowane.

Dziękuję za rozmowę. Wanda Zagawa

Józefów Ukraińcom

Żywność, środki czystości, odzież

Pomoc nadal jest potrzebna
Trzy pytania do Elżbiety Grudzińskiej ze Stowarzyszenia Forum Chrześcijańskie

W oczekiwaniu na otwarcie punktu pomocy rzeczowej
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Rejestracja w księdze prowadzonej przez wolontariuszy

Tekst i foto: Małgorzata Korwin-Mikke

Cotygodniowe zaopatrzenie dla całej rodziny Plecaki dla uczniów

Gra została skierowana głównie do dzieci 
i młodzieży do 12 roku życia, ale brały w niej 
udział całe rodziny a nawet sami dorośli. Na 
liczącej 2 km trasie uczestnicy musieli rozwią-
zywać różne zadania - np. wskazać jak należy 
zachować się w danej sytuacji społecznej, któ-
re zachowania są w porządku, a których należy 
unikać. Za dobrze wykonane zadania dostawa-
no odznaki i supermoce jak m.in. empatia, od-
waga, życzliwość, wsparcie i uczciwość.

Na koniec dla SuperBohaterów Życzliwości 

przewidziano EkoWarsztaty.
W tej grze lekka forma, wyśmienita zaba-

wa i atrakcyjny czas rodzinny na powietrzu, są  
tylko pretekstem do uświadomienia przyczyn i 
konsekwencji hejtu i innych form agresji. Dzieci 
coraz częściej są narażone na hejt; spotyka je on 
zarówno w świecie wirtualnym jak i rzeczywi-
stym. Gra "STOP HEJT! Odkryj Twoje SuperMo-
ce!" przekazuje dzieciom i rodzicom narzędzia 
radzenia sobie z hejtem, daje poczucie spraw-
czości i zaszczepia życzliwość do innych osób.

Wydarzenie zorganizował Miejski Ośrodek 
Pomocy Społecznej w Józefowie.

Graliśmy w „Stop Hejt”
18 września w Józefowie odbyła się gra miejska pod hasłem "Stop Hejt". To 
nowy pomysł józefowskiego MOPS na edukację jak radzić sobie ze złymi 
zrachowaniami i jak samemu być w porządku. Mimo niesprzyjającej pro-
gnozy pogody w grze wzięło udział blisko 200 osób.
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uczycielka języka angielskiego z Humania. 
24 lutego dostała rano sms, że rozpoczęła się 
wojna i muszą natychmiast wyjechać. W Pol-
sce pojawiła się 1 marca razem z córką Tanią 
i wnukiem Andrejem. Początkowo trafili do 
Warszawy, a stamtąd do Józefowa, do Przy-
stanku Józefów przy ul. Sienkiewicza. Obie 
panie szybko znalazły zatrudnienie w  jed-
nym z miejscowych zakładów pracy. Ale Wa-
lentyna od początku pomaga polskim wolon-
tariuszom organizować życie w Przystanku 
Józefów. Wita przybywających, otacza ich 
opieką, pociesza dobrym słowem. 11-letni 
Andrej rozpoczyna naukę w Szkole Podsta-
wowej nr 2. Szybko uczy się języka polskiego, 
jako zapalony piłkarz trafia do drużyny Józe-
fovii, gdzie mobilizuje polskich kolegów do 
intensywnego treningu, a drużyna zaczyna 
wygrywać mecz za meczem. Kończy czwartą 
klasę z czerwonym paskiem na świadectwie. 
Dziadek Walentyny był z pochodzenia Pola-

kiem, babcia Niemką. Rodzina planuje pozo-
stać w Polsce na stałe. Walentyna ma głowę 
pełną pomysłów dotyczących integracji swo-
ich rodaków w naszej społeczności...

Nie wiadomo dokładnie ilu Ukraińców 
mieszka na terenie Józefowa. Szacuje się, 
że kilkuset. Burmistrz mówi o  znaczącym 
wzroście zużycia wody, co potwierdza sza-
cunki dotyczące uchodźców w Józefowie.

Według Polskiego Instytutu Ekonomicz-
nego Polacy przeznaczyli na pomoc Ukra-
ińcom ok. 10 mld zł. Państwowe wydatki to 
prawie 16 mld zł. Początkowo 77% społe-
czeństwa zaangażowało się w  różne formy 
wsparcia naszych wschodnich sąsiadów, od 
przekazów finansowych i  rzeczowych, po-
przez działania wolontariackie, po udostęp-
nianie własnych domów i mieszkań. Łączna 
wartość tej pomocy jest 2–3 razy większa 
niż wydatki na cele dobroczynne w  całym 

2021 roku. PIE szacuje, że prawdopodobnie 
faktyczna wartość pomocy mieści się w prze-
dziale od 9–10 mld zł. Wliczono w to war-
tość rzeczy i artykułów zakupionych na rzecz 
uchodźców, zakwaterowania i  wyżywienia 
oraz inne formy wsparcia.

Naszym józefowskim Ukraińcom pomoc 
ciągle jest potrzebna. Rządowe pieniądze dla 
wszystkich uchodźców skończyły się, we-
dług nowych przepisów należą się tylko nie-
którym. Kobietom z małymi dziećmi trudno 
znaleźć pracę, a muszą zapłacić za mieszka-
nie, żywność, odzież. W punkcie z pomocą 
rzeczową dla uchodźców przy naszym ko-
ściele zaczyna brakować podstawowych pro-
duktów. Pomagają Stowarzyszenie Forum 
Chrześcijańskie, pojedynczy obywatele, pla-
cówki handlowe. Ostatnio dary przekazała 
Fundacja Polsatu.
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W 2021 roku Józefovia obchodziła sie-
demdziesięciolecie istnienia na piłkarskiej 
mapie Mazowsza. Niestety zespół znad Świ-
dra nie sprawił swoim sympatykom pięk-
nego prezentu, jakim niewątpliwie byłoby 
utrzymanie się w silnie obsadzonej czwartej 
lidze. 

Do rundy jesiennej warszawskiej „okrę-
gówki” w sezonie 2021/2022 ekipa trenera 
Damiana Politańskiego przystępowała świe-
żo po spadku, a  do tego kadra uszczupliła 
się o kilku istotnych graczy. Mimo to kibice 
z  zaciekawieniem wypatrywali startu roz-
grywek. 

Doktor Jekyll i pan Hyde
W ramach przygotowań do rundy Józefo-

via rozegrała osiem sparingów, w tym dwa na 
zgrupowaniu w Zakopanem. Pojechała tam 
25-osobowa ekipa, uzupełniona zawodnika-
mi z rezerw oraz zawodnikami testowanymi. 
Trenera Politańskiego wspierali nowy asy-
stent Mateusz Błażejczyk i kierownik zespo-
łu Norbert Smoliński.

Już w inauguracyjnej serii gier nad Świder 
przyjechał wyszkowski Bug, który miał peł-
nić jedną z głównych ról w batalii o awans. 
Józefovia tymczasem zwyciężyła 3:2. 

Kolejne mecze także toczyły się po my-
śli józefowian. Niespodziewane załamanie 
przyszło po towarzyskim spotkaniu z zespo-
łem gwiazd, uświetniającym obchody sie-
demdziesięciolecia klubu. Zespół zanotował 
niewytłumaczalną serię czterech domowych 
porażek – odpadając w Pucharze Polski z ni-
żej notowanymi Białymi Orłami Warszawa 
(0:2), a następnie w lidze z Naprzodem Stare 
Babice (0:2), KS Łomianki (1:2) i outside-
rem Madziarem Nieporęt (0:2). 

Zupełnie inaczej piłkarze Józefovii gra-
li na wyjazdach. W  delegacji punktowali 
w każdym z pięciu meczów, nie tracąc żadnej 
bramki.

Jak przegrać wygrany mecz?
Jeśli przełamywać domową niemoc, to 

w  taki sposób! Józefovia pokonała OKS 
Otwock 3:0, a dwa trafienia zanotował wy-
chowanek józefowskiej akademii Mateusz 
Rowicki. – Cieszę się, że trener na mnie po-
stawił, a to tylko motywuje mnie do konty-
nuowania pracy i dalszego rozwoju – zazna-
czył „Rowik” i dodał: – Czekamy na mecze 
z  KTS Weszło i  PKS Radość, ale najpierw 
zmierzymy się na wyjeździe z KS Halinów. 
To również będzie bardzo ciężki mecz. Po-
mocnik z Józefowa trafnie ocenił potencjał 
rywali. KS Halinów napsuł sporo krwi gra-

czom znad Świdra, który w dramatycznych 
okolicznościach ostatecznie pokonał gospo-
darzy 3:2. 

W następnych dwóch spotkaniach Józe-
fovia zanotowała remisy, ale jakże odmien-
ne były humory naszych piłkarzy po tych 
spotkaniach. Najpierw zatrzymali u  siebie 
rozpędzonego lidera KTS Weszło (1:1), by 
w następnej kolejce stracić punkty z walczą-
cym o utrzymanie PKS Radość (4:0).

Cios prosto w serce
Szósta w  tabeli „Józa” piłkarską wiosnę 

rozpoczęła od falstartu. Bug wziął rewanż 
i wygrał 3:2, zdobywając bramkę w końców-
ce spotkania. Bolesna porażka na start rundy 
nie podłamała jednak reprezentantów Józe-
fowa i w kolejnych spotkaniach punktowali 
z ekipami z czołówki – Legionovią II (2:1), 
Polonią II Warszawa (2:1) i  Naprzodem 
Stare Babice (2:2), choć okupili to kilkoma 
urazami. Wreszcie nadeszła 22. kolejka ligi 
okręgowej rozgrywana w majówkę. Józefo-
via udała się do Łomianek, a kibice zebrani 
na obiekcie przy Fabrycznej byli świadkami 
kapitalnego widowiska. Ulubieńcy łomian-
kowskiej publiczności prowadzili już 2:0, ale 
józefowianie za sprawą dubletu wychowan-
ka Jakuba Malinowskiego i  trafienia Mate-
usza Trąbińskiego wyszli na prowadzenie. 
Zajmujący drugie miejsce w tabeli gospoda-
rze w końcówce odwrócili jednak losy spo-
tkania, a w doliczonym decydującą bramkę 
na 4:3 zdobył były piłkarz Józefovii Szymon 
Michoński. To był gol jak cios w serce…

Rycerze wiosny
„Józa” dalej musiała gonić czołówkę. Krok 

po kroku zespół był jednak coraz bliżej celu. 
Po drodze Józefovia w  imponującym stylu 
odprawiła Dąb Wieliszew (7:1), Madziara 
(4:0) i KS Wesoła (7:0). Humory mógł po-
psuć remis 1:1 w Otwocku, dzięki któremu 
warszawski zespół KTS Weszło zapewnił 
sobie awans do piątej ligi. Józefovia z kolei 
przybliżyła się na punkt do trzecich w tabeli 
rezerw Polonii Warszawa. 

Aby nie zamknąć sobie drogi do piątej ligi 
józefowianie nie mogli przegrać na boisku 
świeżo upieczonego mistrza KTS Weszło. 
Goście popsuli świętowanie piłkarzom ze 
stolicy, a kluczowe okazało się trafienie Ma-
teusza Trąbińskiego. Gra o awans z drugie-
go lub baraże z trzeciego miejsca toczyła się 
dalej! W  następnej serii gier nadszedł czas 
na elektryzujące derbowe starcie! Grająca 
o awans Józefovia w przedostatniej kolejce 
podejmowała lokalnego rywala PKS Ra-

dość. Mimo problemów na początku spo-
tkania, ostatecznie pokonała „Parafialnych” 
4:1. Wiosną zespół wygrał komplet spotkań 
przed własną publicznością i okazał się naj-
lepszą drużyną drugiej części sezonu.

Wspaniałe wieści 
z Wieliszewa

Na zakończenie ligi Józefovia miała wy-
grać ze Świtem II i wyczekiwać pomyślnych 
wiadomości z Otwocka i Wieliszewa. Józefo-
wianie swój cel osiągnęli, w toczonej w nie-
miłosiernym upale ostatniej kolejce „okrę-
gówki” piłkarze znad Świdra rozgromili na 
wyjeździe Świt II Nowy Dwór Mazowiecki 
aż 11:1. Okazji z rąk nie wypuściła też Polo-
nia II Warszawa, która zwyciężyła w Otwoc-
ku, lecz szansę zaprzepaścił KS Łomianki, 
przegrywając w Wieliszewie. Józefovia wy-
korzystała potknięcie rywala i  znalazła się 
w barażach o piątą ligę! 

O awansie miał zadecydować dwumecz 
z  Orłem Unin. Józefovia wygrała po trud-
nej walce dwa pojedynki z Orłem Unin (2:1 
i 2:0) i w najbliższym sezonie zamelduje się 
w V lidze. Zaledwie 32-letni trener Damian 
Politański pokazał, że umie układać pił-
karską układankę, tworząc świetną ekipę 
potrafiącą zaskoczyć w  lidze teoretycznie 
mocniejsze sportowo, a w praktyce silniejsze 
finansowo kluby. To drugi awans drużyny 
znad Świdra na przestrzeni czterech sezo-
nów. Cztery lata temu Józefovia jako mistrz 
ligi okręgowej zdobył „bilet” do czwartej ligi, 
a teraz – niespełna rok po spadku – wygrał 
dodatkowe baraże i melduje się na wyższym 
szczeblu rozgrywkowym, ale nie w czwartej 
lidze jak ostatnio, tylko w nowo utworzonej 
przez Mazowiecki Związek Piłki Nożnej 
piątej lidze. Józefovia będzie tam jedynym 
zespołem z powiatu otwockiego. 

Kacper Onisk

Awans jest nasz!
SPORT I REKREAC JA

V liga mazowiecka: grupa II
W sobotę 24 września o  godz. 12:00 

podopieczni trenera Damiana Politańskie-
go zmierzą się z rezerwami Mazovii Mińsk 
Mazowiecki. Mecz odbędzie się na stadio-
nie przy ulicy Dolnej 19.

Klasa A, grupa: Warszawa II
Piłkarze trenera Marcina Makulca w so-

botę 17 września o  godz. 14:00 podejmą 
w  derbach Świdra ekipę Vulcanu Wólka 
Mlądzka. Zapraszamy na Dolną 19.

zapowiedzi:

 MLKS Józefovia



Na odwiedzających tego dnia obiekty 
nad Świdrem czekała moc atrakcji. Orlik 
zamienił się w ogromny, sportowy plac za-
baw, na którym dzieci mogły spróbować sił 
w różnych dyscyplinach sportu – od koszy-
kówki, poprzez hokej na trawie, a na futbolu 
kończąc. Każdy, kto pokonał sportowy tor 
przeszkód, brał udział w losowaniu fantów. 

Dla najmłodszych przygotowano również 
dmuchańce.

Zadbano też o żołądki uczestników im-
prezy. Każdy z roczników akademii Józefovii 
wystawił swoje stoisko gastronomiczne, na 
którym serwowano przysmaki: wypieki do-
mowej roboty, lody, watę cukrową, a na spra-
gnionych czekała lemoniada.

Główną częścią imprezy były rozgrywki 
rodziców – „Turniej roczników trochę star-
szych”, w którym wzięło udział sześć ekip. 
Zawody należały do ojców piłkarzy z rocz-
nika 2008, którzy z kompletem zwycięstw 
i bez żadnej straconej bramki mogli cieszyć 
się z  końcowego triumfu. Nagrody indy-
widualne również trafiły do zawodników 
„Ósmego”. Statuetka dla najlepszego strzel-
ca powędrowała do Marcina Kurzawy, naj-
lepszym bramkarzem turnieju ogłoszono 
Artura Maziarza, a nagrodę MVP otrzymał 
Jacek Dąbrowski, znany niegdyś z  wystę-
pów w  Lechii Gdańsk, Polonii Warszawa 
oraz ŁKS Łódź. 

Tekst i foto: Kacper Onisk

W sobotę 20 sierpnia odbył się I Turniej 
o Puchar Burmistrza Józefowa w mini golfie. 
Zawody odbyły się na polu do mini golfa, po-
łożonym na terenie hotelu Holiday Inn przy 
ul. Telimeny. Józefowski tor do tej gry jest, jak 
na razie, jedynym na Mazowszu posiadającym 

certyfikat Światowej Federacji Minigolfa-
(WMF), a co za tym idzie, mogą odbywać się 
na nim zawody rangi międzynarodowej.

Zorganizowany przez Integracyjne Cen-
trum Sportu i Rekreacji w Józefowie oraz sto-
łeczny klub MC Mazovia turniej odbył się na 

poziomie krajowym, a wzięło w nim udział 25 
zawodniczek i zawodników zrzeszonych w kil-
ku klubach na terenie całego kraju oraz amato-
rów. W tej stawce, w grupie amatorów znalazło 
się dwóch przedstawicieli naszego klubu Gro-
und Golf Józefów. I mimo że na co dzień trenu-
ją nieco odmienną dyscyplinę, w tej rozgrywce 
poradzili sobie całkiem dobrze, zajmując od-
powiednio drugie miejsce w kategorii amator 
oraz drugie i trzecie w kategorii wiekowej se-
nior amator. Tekst i foto: WS

Piłkarskie pożegnanie wakacji
W niedzielę 4 września na obiektach przy ulicy Dolnej 19 odbył się piknik 
na zakończenie wakacji, zorganizowany przez klub Józefovia przy współ-
pracy z Integracyjnym Centrum Sportu i Rekreacji, dofinansowany przez 
miasto Józefów. 

Turniej o Puchar Burmistrza Józefowa w mini golfie

Dobry sposób na stres

SPORT I REKREAC JA
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Nordic Walking – sezon trwa cały rok, fot. Małgorzata Korwin-Mikke

Zakończyła się kolejna edycja Jogi w parku, fot. Małgorzata Korwin-Mikke

Świder tego lata jak zwykle okazał się lekarstwem na upały, fot. Jakub Bajtler
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Zajęcia otwarte dla mieszkańców 
Józefowa organizowane przez 
ESPAR 50+ we współpracy z Lider-
kami Aktywności PRO Kobietami 
z Józefowa, ICSiR oraz MOK.

od 15 września
• ruszają bezpłatne zajęcia na siłowni ple-

nerowej połączone z  tańcami w  kręgu 
w  czwartki o  godzinie 17.00. Zbiórka 
przy Willi Balbinów. 

• rusza nowa edycja programu PRO Ko-
bieta 50+ (12 godzin zajęć). W  progra-
mie gimnastyka prozdrowotna (sześć 
zajęć) oraz ćwiczenia mięśni dna mied-
nicy (sześć zajęć). Udział w  programie 
odpłatny – 30 zł za całość.

Józefowska Akademia Nordic Walking
• soboty o godz. 10.00 (zajęcia bezpłatne). 

Zbiórka: wejście do lasu przy Jędrusiu 
w Michalinie.

Zajęcia tańca orientalnego 
(Semiramida)
• poniedziałki o  godz. 19.30 – 90 min. 

Miejsce: Hydrofornia, MOK Józefów 
(zajęcia odpłatne).

Zajęcia samby brazylijskiej 
(Baba Samba)
• poniedziałki o  godz. 19.20. Miejsce: 

Klub Fitness Trocinowa, Falenica (zaję-
cia odpłatne).

Tenis stołowy 
• wtorki i czwartki o godz. 19.00 – 90 min. 

Miejsce: ICSiR Józefów (zajęcia bezpłatne).

Spacery sąsiedzkie 
• wtorki o godz. 16.00. Zbiórka: przed IC-

SiR (spotkanie bezpłatne).

Klub Sportowy Ground 
Golf w Józefowie
• treningi w środy o godz. 11.00 (zbiórka 

na stadionie Józefovii) i w soboty o godz. 
11.00 (zbiórka w  ICSiR). Zapisy przyj-
muje Małgorzata Zdzienicka, tel. 665 
381 602.

Informacji o zajęciach udziela Marta Gawor-
ska – tel. 600 546 989.

Marta Gaworska poleca 

Ruszajmy się, 
nie rdzewiejmy



Zarząd józefowskiego UTW zaprasza na inaugurację roku akade-
mickiego 2022/2023 5 w środę 5 października 2022 r. godz. 18.00 
w Sali widowiskowej MOK wykładem Przemysława Głowackiego 
„Elie Nadelman – polska gwiazda światowej rzeźby”

Wykłady, jak zwykle w środy, godz. 18.00 w Miejskim Ośrodku Kultury, przed 
wykładem załatwiamy sprawy administracyjne

Terminarz:
12.10.22 – Andrzej Pasławski „Jordania – po raz pierwszy czy ostatni”

• 19.10.22 – prof. Cezary Król „Demokracja – autorytaryzm – totalitaryzm. 
Czym różnią się te systemy polityczne?”

• 26.10.22 – Krzysztof Dworczyk „Zaduszki na świecie”
• 09.11.22 – Ewa Andrzejewska „Gabriel Narutowicz – inżynier, minister, pre-

zydent – wspomnienie w 100 rocznicę urodzin”
• 16.11.22 – Adam Raszewski „Jak nas widzą – wizerunek Polski i Polaków 

w oczach cudzoziemców”
• 23.11.22 – Jolanta Szwalbe „Jak lekko i z dowcipem brać życia ciężary”
• 30.11.22 – Michał Szulim „Chiny, dziwne zwyczaje, wielki mur – Pekin, Szan-

ghaj”

Zaproszenie na Dzień Seniora

Zarząd Rejonowy PZERiI w  Józefowie 
zaprasza na spotkanie z okazji Dnia Seniora, 
które odbędzie się w sobotę 22 października  

o godzinie 15-tej w klubie Hydrofornia.
Po spotkaniu zapraszamy na koncert 

w  sali widowiskowej Miejskiego Ośrodka 
Kultury o godzinie 18-tej.

Wycieczka do Wilanowa
Zarząd Rejonowy PZERiI przyjmuje za-

pisy na wycieczkę do Pałacu w  Wilanowie 
i  Świątyni Opatrzności Bożej. Wycieczka 
odbędzie się w dniu 8 listopada. Informacje 
i zapisy w biurze Związku.

1 października (sobota) o godz. 18.00 
Mamiko Ueyama i Rio Ueyama 
– recital fortepianowy 

Podczas koncertu usłyszymy utwory Jo-
hanna Sebastiana Bacha, Josepha Haydna, 
Felixa Mendelssohna-Bartholdy`ego oraz 
Fryderyka Chopina. 

Mamiko Ueyama pochodzi z Osaki w Ja-
ponii. Naukę gry na fortepianie rozpoczę-
ła już w  3. roku życia. Jej niezwykły talent 
połączony z ciężką pracą sprawił, że bardzo 
szybko została doceniona jako pianistka. Po 
ukończeniu Akademii Muzycznej w Osace, 
Mamiko przyjechała do Polski na staż po-
dyplomowy w  Akademii Muzycznej im. F. 
Chopina w  Warszawie. Występy pianistki 
przyjmowane są w naszym kraju bardzo en-
tuzjastycznie. Rio Ueyama ma 15 lat i  jest 
laureatem wielu międzynarodowych i ogól-
nopolskich konkursów pianistycznych. 

Bilety: 20 zł. Miejsce: sala widowiskowa 
MOK.

7 października (piątek) o godz. 19:00 
„Kto nas odwiedzi”  
Jadwiga Jankowska-Cieślak 
i Jan Peszek – spektakl

Rzecz dzieje się nocą w  starym zam-
ku, który odwiedzają duchy. Czy lata temu 
mąż pani domu umarł śmiercią naturalną? 
A może któryś z jego przyjaciół ma z tym coś 
wspólnego? Czy tajemnica się wyjaśni? 

Ta sztuka to dwie brawurowe, popisowe 
partytury dla dwójki aktorów, a  na scenie 
wspaniałe osobowości: Jadwiga Jankowska-
-Cieślak i Jan Peszek. Autor: Igor Sawin, re-
żyseria: Cezary Tomaszewski, scenografia 
i kostiumy: BRACIA w składzie: Agnieszka 
Klepacka i Maciej Chorąży. 

Bilety: 70 zł (normalny) i 50 zł (ulgowy/
seniorzy). Miejsce: sala widowiskowa MOK.

Uniwersytet Trzeciego Wieku

Komunikaty dla seniorów

MOK zaprasza
Wydarzenia w ramach obchodów 60-lecia miasta Józefowa z udziałem wybitnych mieszkańców:

Z APOWIEDZI

16 PISMO SAMORZĄDOWE  
Nr 7 (343) Wrzesień 2022



POZNA JMY SIĘ

KM: Jak został Pan 
zawodowym muzykiem?

RL: Rodzice pochodzą z okolic Stoczka Łu-
kowskiego i  Żelechowa, stamtąd wypływają 
źródła Świdra. Zamieszkali tu, gdy się pozna-
li i wzięli ślub. Wiele rodzicom zawdzięczam. 
Mój tata, który miał swój zespół (a aktualnie 
gra w zespole ludowym Kądziołeczka) miewał 
często próby, na których bywałem. Po pró-
bach mogłem dotknąć instrumentów, a nawet 
pograć. Najbardziej pociągała mnie właśnie 
perkusja. Stopniowo zacząłem jeździć, żeby 
pomagać rozstawiać instrumenty, a przy oka-
zji zagrałem jakiś jeden utwór. Potem zdarzało 
się, że grałem z zespołem, np. na weselu kilka 
utworów, potem godzinę. I gdy miałem 16 lat 
zagrałem podczas całej imprezy. Współpra-
cowałem z tatą jako perkusista w jego zespole 
kilka lat. To była niezła szkoła życia. Pozwoli-
ło mi to zarobić pieniądze na porządne instru-
menty. Byłem już wtedy w  muzycznej szkole 
średniej. Najpierw na Miodowej, potem wybra-
łem wydział jazzu na Bednarskiej. Wtedy za-
cząłem już grywać koncerty w Polsce.  

Czy bycie artystą jest łatwe, 
czy wręcz przeciwnie?

Wizerunek artysty buduje się przez wiele 
lat. Aby być traktowanym jako solidny, profe-
sjonalny muzyk, trzeba wiele, wiele pracy. Mój 
instrument ma w  pewnym sensie charakter 
usługowy. Akompaniuję innym artystom. Mu-
szę umieć się dostosować do nich. Wielokrotnie 
musiałem potwierdzać swoją fachowość. Poza 
tym ceniona jest nie tylko ilość osiągnięć, na-

granych sesji czy wydanych płyt, chodzi też o to, 
jakim się jest człowiekiem. W warunkach kon-
certowych, a nawet nagraniowych przebywa się 
razem przez długi czas. Oprócz bycia muzy-
kiem profesjonalnym, trzeba być osobą, z którą 
dobrze się pracuje podczas próby czy występu, 
ale i miło spędza czas chociażby w podróży. 

Kuba Badach podczas koncertu dla 
Józefowa zarekomendował Pana jako 
profesjonalnego muzyka, penego pasji, 
który do tego jest miłym gościem.

Moja praca to dla mnie pasja, podobnie jak 
dla muzyków z kręgu Adama Sztaby. Wycho-
waliśmy się na podobnej muzyce, na podobnych 
inspiracjach, wartościach, w czasach, kiedy nie 
było dostępu do wszystkich zasobów świata. 
Pewnie przez to dobrze się rozumiemy, czasami 
nawet bez słów.

Dzisiaj młodzi muzycy z  dostępem do-
słownie do wszystkiego mają większy problem 
z  określeniem siebie. Być może właśnie cały 
ten nadmiar możliwości i informacji pozwala 
lepiej docenić lokalność. Nie tylko w znaczeniu 
obszaru geograficznego, ale także lokalność śro-
dowiskową. 

Myślę, że zamiast oglądać się na wszystko 
wokół, warto pracować nad sobą i  cierpliwie 
robić swoje.

Szukając kontaktu do Pana dostałam 
od znajomej numer do Pańskiego 
taty. Wszyscy się tu znają, jak się 
Pan odnajduje w małym mieście?

Świetnie. Mieszkam tu od dziecka. Pozna-

łem każdą ścieżkę, każdy zakręt na rowerze, 
potem na motorynce i  motorze. Moja żona 
pochodzi znad morza i nie wyobrażała sobie, 
żeby mieszkać gdzie indziej, a jednak tutejszy 
sosnowy klimat ją także urzekł.

Mimo napływu nowych mieszkańców Józe-
fów zachował swój charakter miejscowości pod-
warszawskiej, w dobrym tego słowa znaczeniu. 

Z racji mojego zawodu sporo jeżdżę po 
Polsce i mam porównanie z innymi miejscowo-
ściami. Gołym okiem widać, jak duże poczy-
niono tu inwestycje. Oświetlenie, kanalizacja, 
drogi – to poprawia komfort życia. Czy w lesie 
czy na chodniku czuję się tu dobrze i bezpiecz-
nie. Aktywność na świeżym powietrzu, po-
śród zieleni działa wyjątkowo uzdrawiająco. 
Szczególnie w okresie lockdownów mogliśmy 
docenić możliwość bezpiecznego i przyjemne-
go spędzania czasu w Józefowie mimo izolacji. 
Zawód muzyka wiąże się z wyjazdami. Swo-
jego czasu robiłem samochodem po 70 tys. km 
rocznie, ale zawsze wracałem na noc do domu. 
Tu mamy jeszcze jednak ciszę, może nie w sa-
mym centrum, ale nadal jest to miejscowość 
leśna, spokojna. 

Jednak nadal sporo czasu 
spędza pan za kierownicą…

Rajdy samochodowe to jazda na czas na 
zamkniętym odcinku drogi. Od kilku lat jeżdżę 
samochodami Subaru Legacy z roku 1990. Te 
roczniki kwalifikują się do kategorii Historycz-
nych Mistrzostw Polski.  

A zaczęło się przez przypadek. Zadzwonił 
do mnie kolega z  prośbą, żebym zastąpił go 
w rajdzie amatorskim. Zgodziłem się, zajęli-
śmy wtedy drugie miejsce. Połknąłem bakcyla 
i  wkrótce pojechałem w  pięciu kolejnych raj-
dach. Potem już zdobyłem kolejno krajową 
oraz międzynarodową licencję rajdową. 

W 2019 roku zostaliśmy trzeci raz mistrza-
mi oraz dwukrotnie wicemistrzami Polski. 
Załoga to kierowca, czyli ja, pilot i trzech ser-
wisantów. Tworzymy fajny, zgrany zespół 

Muzyka – z pokolenia 
na pokolenia

Robert Luty jest jednym z najbardziej zapracowanych polskich 
perkusistów. Odnajduje się równie dobrze na koncertach, jak i se-
sjach nagraniowych. Dlatego lista współpracujących z nim arty-
stów jest bardzo długa. 
Pandemia pokazała dobitnie, że jeśli chodzi o koncerty, to wy-
miana energii pomiędzy widownią a sceną jest możliwa tylko na 
żywo. Po blisko dwuletniej przerwie, podobnie jak inni artyści, ze 
zdwojoną mocą nadrabia zaległości. Jednocześnie muzyk nie za-
niedbuje innej pasji, jaką są rajdy samochodowe. I na tym polu 
osiąga sukcesy, których wymiernym wskaźnikiem jest trzykrotne 
mistrzostwo Polski.  
Jest też z pewnością mistrzem organizacji – udaje mu się zapiąć 
wypełniony po brzegi grafik i jeszcze zjechać na noc do domu, zo-
stawiając za sobą hałas i szum dużych miast. Ceni sobie powroty 
do Józefowa, gdzie może porzucić samochód i dotrzeć na piecho-
tę lub rowerem do przedszkola, sklepu czy na basen.
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Pomagamy Ukrainie

Dziękujemy za już, potrzebujemy jeszcze

– jedyne, z czym się borykamy, to zdobywanie 
funduszy. Nie jest to tani sport, potrzebujemy 
sponsorów, musimy sami się o to starać. Logi-
stykę rajdów ogarniamy wspólnie. Harmono-
gram rajdów, podobnie jak koncertów, musi być 
przygotowany z  wyprzedzeniem. Rajd trwa 
kilka dni, zgłaszają się załogi, jednego dnia 
poznajemy trasę w normalnym ruchu, robimy 
notatki, potem sprawdzamy, po kilku dniach 
odbywa się na tej zamkniętej już trasie rajd. 

Oczywiście z rajdów nie da się żyć. Robię to 
dla przyjemności, przekraczania kolejnych ba-
rier, żeby sobie pokazać, że mogę, żeby w bez-
piecznych warunkach poczuć adrenalinę. Mam 
wrażenie, że podobnie jak w muzyce, rajdy dają 
możliwość wykazania się w swego rodzaju im-

prowizacji w ramach nakreślonych ram. Jest to 
podejmowanie pewnego rodzaju ryzyka, wy-
chodzenie ze strefy komfortu, ale jeśli się uda, 
to wychodzi z tego coś bardzo energetycznego. 

Jak Pan godzi rajdy, pracę 
muzyka i życie rodzinne?

Pasja w życiu jest ważna, podobnie jak za-
chowanie balansu. Gdy jeżdżę, odpoczywam 
od muzyki, gdy gram, odpoczywam od jazdy. 
To pozwala mi zatęsknić za tym, co lubię. Raj-
dy są sponsorowane, więc nie naruszają budże-
tu domowego. Chociaż gdy biorę udział w raj-
dzie, to nie mogę grać na koncercie… i wysyłam 
swoich zastępców.

W precyzyjnie ustalonym grafiku zajęć sta-

ram się znaleźć miejsce na wszystko. Muzyka, 
samochody, dom i rodzina, wszystko ma tu swo-
je miejsce. 

Fakt, że często wyjeżdżam i  sporo mnie 
nie ma w domu, ale nie jest tak, że stale jestem 
w  trasie. Jeśli mam trzy dni wolnego, to spę-
dzam ten czas z rodziną. Próby czy nagrania 
często odbywają się w miarę blisko, mam więc 
na ogół czas na wspólne rodzinne śniadanie, od-
prowadzenie dzieci do przedszkola itp. A nie-
jednokrotnie udaje nam się też zjeść razem  ko-
lację. Drogi w Polsce są coraz lepsze, więc często 
również po koncercie gdzieś w Polsce, wracam 
do domu, żeby rano obudzić się w swoim łóżku.

Rozmawiała Katarzyna Marcinkiewicz
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Ważne telefony: 
Burmistrz Marek Banaszek i wiceburmistrz Piotr Gąszcz: 22 779 00 25
Biuro Obsługi Klienta Urzędu Miejskiego: 22 779 00 00, fax 22 779 00 15
Przewodniczący Rady Miasta Mariusz Batorski: 22 779 00 40
Straż Miejska: 22 789 22 12, 513 188 882 Straż Miejska w Józefowie pełni służbę 
w dni robocze w godz. 7.00–22.00
Policja: tel. 22 789 21 07, dzielnicowi – kontakt:  
st. asp. Tomasz Wasążnik tel. 600 997 472, dzielnicowy.jozefow2@ksp.policja.gov.pl 
mł. asp. Piotr Firląg tel. 600 997 484, dzielnicowy.jozefow3@ksp.policja.gov.pl 
st. sierż. Karol Rosa tel. 600 947 498, dzielnicowy.jozefow1@ksp.policja.gov.pl

W razie awarii
Zgłoszenia awarii oświetlenia ulicznego w Józefowie: Eles-Bud Ewa Konopka-
Strusińska, tel. 535 481 335, e-mail: elesbud-konserwacja@wp.pl
Zgłoszenia awarii wodociągu, kanalizaji, oczyszczalni: Hydrosfera Józefów  
tel. 22 780 0645, 669 251 804

W sprawie odpadów komunalnych
Reklamacje w sprawie nieodebranych odpadów tel. 22 779 00 20 
Referat Gospodarki Komunalnej Urzędu Miasta ul. Wyszyńskiego 1, tel. 22 779 00 55
Zakład Obsługi Piękne Miasto tel. 22 612 13 37, kierownik@zojozefow.pl
Punkt Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych obok oczyszczalni przy 
ul. Jarosławskiej 35, czynny w każdą sobotę (z wyjątkiem świąt) w godz. 8.00 – 18.00 
(od kwietnia do października) oraz w godz. 8.00 – 16.00 (od listopada do marca)

Zapraszamy na nasz profil na fb:  
www.facebook.com/pismoJNS
Archiwalne numery „JnŚ” znajdziecie Państwo w Biurze Obsługi Klienta Urzędu Miasta 
oraz w wersji elektronicznej na stronie: www.jozefow.pl/jozefow-nad-swidrem
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FOTOREPORTA Ż

Ci zaś nie ukrywali ogromnego wpływu, 
jaki na ich postrzeganie muzyki i repertuar 
wywarł patron festiwalu Tadeusz Nalepa. 
– Słuchałem polskiego radia, Trójki, redak-
torów Chojnackiego i  Manna – wielkich 
legend. Oni mnie nauczyli słuchać bluesa. 
Potem poznałem Tadeusza Nalepę. I doko-

nano – łamaną polszczyzną przyznał Petr 
Kubíček, lider czeskiego zespołu PBK Blu-
es, który zainaugurował festiwal w  piątek 
2 września. 

Później było tylko lepiej. W sobotę józe-
fowską sceną i publicznością bez reszty za-
władnął Irek Dudek, który w towarzystwie 

wybitnych muzyków zaprezentował dwa 
oblicza – bluesowe oraz to zwariowane, zna-
ne wszystkim pod szyldem Shakin’ Dudi. 

W niedzielę z  kolei, na zakończenie 
„Lepu”, odbyły się dwa koncerty. Fantastycz-
ne wrażenie na słuchaczach zgromadzonych 
na skwerze im. św. Jana Pawła II zrobił 

Festiwal przez wielkie F
Nie minął pierwszy tydzień września, a do historii przeszła 14. odsłona „Lepu na bluesa”. Wydarzenie to, bę-
dące jedną z kulturalnych wizytówek miasta, w tym roku odbyło się w formule typowo festiwalowej – w ciągu 
jednego, intensywnego weekendu, a nie, jak w latach ubiegłych, koncertów w kolejne soboty miesiąca. Czy 
to źle? Wręcz przeciwnie. Był to jeden z najlepszych „Lepów na bluesa” w historii. Impreza na zmianę była 
głośna i dynamiczna, niczym defilujący ulicą Piłsudskiego motocykliści, po czym zwalniała, dostosowując się 
do tempa pociągów wytracających prędkość przed przystankiem osobowym Józefów. Publiczność doceniła tę 
zmienność temp i dobór artystów. 
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kwartet The Blue Drags, który zaprezen-
tował korzennego, „czarnego” bluesa, zaś 
klamrą spiął festiwal występ grupy Miron 
Nalepa Band. I nie ma tu mowy o przypad-
kowej zbieżności nazwisk. Miron Nalepa to 
krewny Tadeusza. A jeśli ktokolwiek przed 
występem blues-rockowego zespołu z Piły 
w to wątpił, wystarczyło, by usłyszał choć-
by „Co się stało kwiatom” czy „Ten o tobie 
film” w wykonaniu Mirona. Barwa właści-
wa wyłącznie Nalepom.

– A  już za rok będziemy obchodzić 
mały jubileusz, 15. edycję „Lepu na blu-
esa” – zapowiedział charyzmatyczny Zby-
szek Jędrzejczyk, który z  józefowską im-
prezą związany jest od początku. 

My już nie możemy się doczekać!

Tekst i foto: Maciej Piłat
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